
Przypadki 

mianownik, narzędnik, biernik, 
dopełniacz 



Co to jest? Kto to jest? 

Co to jest? 
To jest… 
Krzesło 
Książka 
Samochód 
 
! To są drzwi.  
To są okulary. 
 
Kto to jest? 
To jest… 
Moja siostra. 
Dziadek. 
Dziecko. 
 
 

Rodzaj męski: 
- spółgłoska (pan, samochód) 
- ‘a’ (mężczyzna, tata) 

 
Rodzaj żeński: 
- ‘a’ (kobieta, książka) 
- ‘i’ (pani, sprzedawczyni) 

 
Rodzaj nijaki: 
- ‘o’ (dziecko, mleko) 
- ‘e’ (słońce) 
- ‘ę’ (szczenię, prosię) 
- ‘um’ (liceum, muzeum) 
 
 



Przymiotnik 

Rodzaj męski – jaki? 

 

 

 

Rodzaj żeński – jaka? 

 

 

Rodzaj nijaki – jakie? 

 

‘y’, ‘i’ (po g,k) 

Młody mężczyzna. 

To jest miękki materiał. 

 

‘a’ 

Miła kobieta. 

 

‘e’, ‘ie’ (po g, k) 

Ładne dziecko. 

Francuskie nazwisko. 



Narzędnik (kim? czym?) 

NARZĘDNIK 

Rodzaj męski – jakim? 

sympatycznym nauczycielem 

sympatycznym Polakiem (-iem po g,k) 

wysokim (-im po k,g)  Włochem 

mądrym poetą (mężczyzną, ….) 

 

MIANOWNIK 

Rodzaj męski – jaki? 

sympatyczny nauczyciel 

sympatyczny Polak 

wysoki Włoch 

mądry poeta (mężczyna, …) 

 

 

 

 

 

 

Rzeczownik:  spółgłoska + em/iem (po g, k) 
  a  ą 
Przymiotnik:  ym, im (po g, k)  
 
 
Uwaga! Gdy przed spółgłoską na końcu –e/ -ie  ∅  
minister  ministrem Niemiec - Niemcem 
 



Narzędnik (kim? czym?) 

Rodzaj żeński – jaka? 

sympatyczna nauczycielka 

wysoka kobieta 

miła Pani 

 

 

 

 

 

Rodzaj nijaki – jakie? 

polskie kino 

sympatyczne dziecko 

Rodzaj żeński – jaką? 

sympatyczną nauczycielką 

wysoką kobietą 

miłą Panią 

 

rzeczownik :  a  ą 

przymiotnik:  a  ą 

   i   ą 

 

Rodzaj nijaki – jakim? 

polskim kinem 

sympatycznym dzieckiem 

 

rzeczownik: - ym, -im (po g, k) 

przymiotnik:  - em, -iem (po g, k) 

 



Narzędnik (kim? czym?): liczba mnoga 

MIANOWNIK – LICZBA POJEDYNCZA 

 

Sympatyczny nauczyciel 

Sympatyczny mężczyzna 

 

Sympatyczna kobieta 

Wysoka pani 

 

Dobre auto 

Dobre słońce 

MIANOWNIK – LICZBA MNOGA 

 

Sympatycznymi nauczycielami 

Sympatycznymi mężczyznami 

 

Sympatycznymi kobietami 

Wysokimi paniami 

 

Dobrymi autami 

Dobrymi słońcami 

 

Przymiotnik:  -ymi, -imi (po g, k) 

Rzeczownik:  - ami 

 
Uwaga! dziecko - dziećmi 



Biernik (kogo? co?) 

Męski żywotny (ludzie, zwierzęta) 

 

rzeczownik: -a 

przymiotnik: -ego 

 

Mam (kogo? Co?) 

ładnego kota 

miłego brata 

dobrego wujka 

 

 

Uwaga! Ojciec – ojca, wujek – wujka 

dziadek – dziadka, pies – psa. 

Rodzaj żeński 

 

rzeczownik: -ę 

przymiotnik: -ą 

 

Czytam (kogo? co?) 

ciekawą książkę. 

 

Mam wspaniałą rodzinę. 

 

UWAGA! 

Męski nieżywotny (rzeczy), 

Rodzaj nijaki (dziecko, słońce) 

 MIANOWNIK = BIERNIK 

 



Dopełniacz (kogo? czego?) 

Męski nieżywotny 

 

rzeczownik: -a/-u 

przymiotnik: -ego 

 

francuskiego wina,  

pomarańczowego soku 

Męski żywotny 

 

rzeczownik: -a/ -y (tata etc.) 

przymiotnik: ego 

 

miłego kota, dobrego taty, 

przystojnego kuzyna 



Dopełniacz (kogo? czego?) 

Żeński 

 

Rzeczownik: -y, -i (po k, g, j) 

Przymiotnik: -ej 

 

ciekawej książki, piaskowej, 

baby,  słonej ryby 

Nijaki 

 

Rzeczownik: -ego 

Przymiotnik:  -a 

 

nowego kina, głupiego 

dziecka 


